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ادامهدرصفحه5

نحوهآموزشدانشجویانغیرایرانیدرایامکرونا

عبدالحمید علیزاده، مدیرکل امور دانشجویان غیرایرانی درخصوص شیوه تحصیل 

دانشجویان غیرایرانی در نیمسال اول سال تحصیلی پیش رو گفت: »دانشجویان 

بین المللی که با زبان فارسی آشنا هستند با رعایت ضوابط پذیرش بشوند و با رعایت 

پروتکل های بهداشتی آموزش حضوری ببینند. دانشجویان بین المللی نیازمند آموزش 

زبان فارسی به صورت مجازی توسط مراکز آموزش زبان فارسی دانشگاه ها آموزش 

می بینند.« علیزاده گفت: »دانشجویان بین المللی شاغل به تحصیل که در اسفندماه 

ایران را ترک کردند اگر به تشخیص دانشگاه نیازی به دروس عملی ندارند به صورت 

مجازی آموزش می بینند.« وی گفت: »آن دسته از دانشجویان بین المللی که باید در 

محل تحصیل حضور داشته باشند با رعایت موازین بهداشتی در هنگام ورود به کشور و 

سایر کنترل ها به صورت محدود پذیرش می شوند و تحصیلات خود را ادامه می دهند.«

وی تاکید کرد: »شیوه آموزش برای مابقی دانشجویان غیرایرانی که درحال حاضر در 

کشور حضور دارند نیز همانند سایر دانشجویان کشور خواهد بود.«

کمیسیونآموزشهفتهآیندهابعادمختلفبرگزاریکنکوررابررسیمیکند

احمدحســـین فلاحـــی در گفت وگـــو بـــا ایســـنا، اظهـــار کـــرد: »بـــا توجـــه بـــه دســـتور 

رئیـــس مجلـــس شـــورای اســـلامی مبنی بـــر پیگیـــری نگرانی هـــای موجـــود دربـــاره  

برگـــزاری کنکـــور سراســـری توســـط کمیســـیون آمـــوزش و تحقیقـــات، هفتـــه آینـــده 

جلســـه ای را بـــا حضـــور مســـئولان مربوطـــه تشـــکیل خواهیـــم داد.

ـــا برگـــزاری  ـــا تعویـــق کنکـــور و ی ـــاره لغـــو و ی وی توضیـــح داد: »در ایـــن جلســـه درب

ـــتی  ـــای بهداش ـــر پروتکل ه ـــا و مبتنی ب ـــا کرون ـــارزه ب ـــتاد مب ـــر س ـــاس نظ آن براس

ـــا  ـــیوع کرون ـــت ش ـــون وضعی ـــه اکن ـــه ک ـــم داد البت ـــام خواهی ـــی هایی را انج بررس

ـــد.« ـــدا می کن ـــش پی ـــان افزای ـــا و مبتلای ـــمار فوتی ه ـــر روز ش ـــده و ه ـــاد ش ح

محمدباقـــر قالیبـــاف، رئیـــس مجلـــس شـــورای اســـلامی در توئیتـــی خواســـتار 

ــور سراســـری از ســـوی  ــزاری کنکـ ــاره برگـ ــود دربـ ــای موجـ پیگیـــری نگرانی هـ

کمیســـیون آمـــوزش و تحقیقـــات بـــا حضـــور متخصصـــان مربوطـــه و دعـــوت از 

مراجـــع ذیصـــلاح شـــد.

آییننامهنظارتوارزیابیدروسمعارفاسلامیابلاغشد

آیین نامــه نظــارت و ارزیابــی کتــب دروس معــارف اســلامی، مصوب کمیســیون محتوا و 

متــن دروس معــارف اســلامی مــورخ 99/01/25 ، جهــت اطلاع اســاتید دروس معارف 

ابــلاغ شــد. براســاس ایــن گــزارش، مدیریــت امــور دروس معــارف اســلامی پیــش از این  

نیــز از تصویــب و ابــلاغ جــدول کتــب قابل تدریــس دروس معارف اســلامی و ممنوعیت 

تدریــس به صــورت جــزوات اســتادان معــارف اســلامی بــه دانشــگاه ها خبــر داده بــود. 

حیــدرزاده، مدیــر امــور دروس معــارف اســلامی معاونــت آموزشــی نهــاد نمایندگــی 

ــلامی  ــارف اس ــتادان مع ــودن اس ــزم ب ــه مل ــاره ب ــا اش ــز ب ــگاه ها نی ــری در دانش رهب

ــرد:  ــوان ک ــون، عن ــی مت ــیون تخصص ــه کمیس ــای دارای تأییدی ــس کتاب ه ــه تدری ب

»چنانچــه اســتادان خواســتار تدریــس جــزوه یــا کتاب هایــی کــه خــود بــه قلــم تحریــر 

درآورده انــد هســتند، می تواننــد بــا ارجــاع آثــار خــود بــه کمیســیون تخصصــی محتــوا 

و متــن شــورای معــارف اســلامی نهــاد، درصــورت به دســت آوردن امتیــاز تدریــس از 

ــد.« ــتفاده کنن ــس اس ــع تدری ــوان منب آن به عن

داوطلباندارایعلائمبیماریدرمکانجداآزموندکتریمیدهند

ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو با مهر افزود: »با توجه به اینکه این 

افراد دارای علائم مشکوک هستند و بیمار تلقی نمی شوند، در هر حوزه امتحانی، مکان جداگانه ای برای 

افرادی که علائم بیماری دارند درنظر گرفته شده است که درصورت تمایل در آن قسمت آزمون خود را 

بگذرانند.« رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »پس از تکمیل فرم خوداظهاری داوطلبان آزمون 

دکتری تخصصی )Ph.D( مشخص شد که 5۴ نفر ابتلای قطعی به کرونا را اعلام کرده اند که از این تعداد 

یک نفر در بیمارستان بستری و سایرین در قرنطینه خانگی به سر می برند. این افراد با وجود ابتلا به کرونا 

متقاضی حضور در آزمون دکتری تخصصی سال 99 هستند که به منظور مساعدت با این داوطلبان، با 

معاونت درمان وزارت بهداشت و معاونت های درمان دانشگاه های علوم پزشکی در استان ها هماهنگی 

به عمل آمده است که محیط های امن برای برگزاری آزمون دکتری جهت داوطلبان مبتلا به کرونا برگزار 

شود.« وی خاطرنشان کرد: »پروتکل های بهداشتی در تمامی حوزه های برگزاری آزمون دکتری اجرا 

می شود. فاصله صندلی ها به 1/6 متر افزایش یافته است، زمان حضور داوطلبان برای جلوگیری از 

ازدحام افزایش یافته و عوامل اجرایی نسبت به دوره های گذشته ۴0 درصد افزایش پیدا کرده  است.«

کلاسهایدروسنظریهمهمقاطعدانشگاهیغیرحضوریبرگزارمیشود

مجتبـی صدیقـی، معـاون وزیـر علـوم، تحقیقـات و فنـاوری در گفت وگـو بـا خبرنـگار گـروه 

علمی و دانشـگاهی خبرگزاری فارس با بیان اینکه ترم تحصیلی مهر 99 به صورت تلفیقی 

از آمـوزش مجـازی و آمـوزش حضـوری برگـزار می شـود. وی ادامـه داد: »در همـه مقاطـع 

کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری دروس تئوری به صورت غیرحضوری برگزار می شود؛ 

امـا واحدهـای عملـی و پایان نامه هـای دانشـجویی نیـاز به حضـور دانشـجویان در کلاس و 

دانشـگاه دارد و به صورت حضوری برگزار می شـود. برای این دسـته از دانشـجویان خدمات 

اسـکان خوابگاهـی و تغذیـه ارائـه  خواهـد شـد.«  صدیقی گفـت: »همچنین امـکان مهمان 

شـدن دانشـجویان در دانشـگاه شـهر محل سـکونت برای واحدهای عملی در ترم مهر 99 

هم فراهم شـده اسـت تا از رفت وآمد به شـهر دیگر به عنوان محل تحصیل جلوگیری شـود.« 

وی ادامه داد: »بنابراین امیدواریم تعدادی از دانشجویان بتوانند در نیمسال تحصیلی اول 

سـال بعـد بـا مهمـان شـدن، واحدهـای عملی خـود را بدون نیاز به حضـور در محل تحصیل 

یـا رفت وآمـد بـه دانشـگاه مبدا، در شـهر محل سـکونت بگذرانند.«

جشنوارهملیرویش۲4مردادآغازمیشود

محمدهادی عسکری، مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم گفت: »در این دوره جشنواره رویش پنج 

هزار و ۳6۸ کانون فرهنگی در جشنواره شرکت کردند و بیش از 16 هزار فعالیت در چهار حوزه و 2۳ موضوع 

کانونی در سامانه جشنواره به ثبت رسید.« وی ادامه داد: »در بخش آثار جشنواره، بیش از ۸00 »اثر فردی« 

شامل شعر و ادبیات، صنایع دستی، هنرهای تجسمی فیلمنامه، نمایشنامه و موسیقی ارسال و بیش از 1۴0 

»اثر گروهی« شامل فیلم کوتاه، تئاتر، موسیقی به دبیرخانه واصل شده است.« مدیرکل فرهنگی و اجتماعی 

وزارت علوم اضافه کرد: »100 ایده کانونی برای شرکت در بخش »ایده های برتر« و ۸0 نفر از فعالان کانونی 

به عنوان »چهره موفق کانونی« در سامانه جشنواره ثبت شده است.« مدیرکل فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم 

با اشاره به تدارک دبیرخانه جشنواره به منظور نمایش آثار واصله در قالب نمایشگاهی اظهار داشت: »با توجه 

به شرایط شیوع بیماری کرونا بخش نمایشگاهی و کارگاه های توانمندسازی این جشنواره به صورت مجازی 

برگزار می شود.« عسکری از برگزاری جشنواره ملی رویش در روزهای 2۴ تا 2۷ مردادماه سال جاری به صورت 

بر خط خبر داد و خاطرنشان کرد: »در این دوره از جشنواره و به منظور پاسداشت تلاش ها و خدمات ارزشمند 

جهادگر شهید »حسین علی مرادی«، آیین تجلیل از خانواده گرانقدر این شهید بزرگوار نیز برگزار می شود.«

زهرا رمضانی
روزنامهنگار

معاونمدیرکلدفتربرنامهریزیوامورفناوریوزارتعلومدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

 بروکراسی علیه ورود نخبگان به تولید
درگفتوگوبا»فرهیختگان«تشریحشد

سراهای نوآوری در سیستان و بلوچستان علیه فقر و محرومیت

توسـعه فنـاوری و رسـیدن بـه ثـروت از 

دانـش امروزه بـه اصلی ترین مولفه برای 

پیشـرفت کشـورها تبدیـل شـده اسـت؛ 

مسـاله ای که نه تنها بسیاری از نیازهای 

داخلـی کشـورها را برطـرف می کنـد، 

بلکـه می توانـد آنهـا را به قدرت هـای اصلـی در دنیـا بـدل کند. در کشـورمان اما 

علی رغـم حرکـت درسـت دانشـگاه ها به سـمت تولیـد دانـش، مراکـز آکادمیک 

آن طـور کـه بایـد نتوانسـته اند درحـوزه تبدیـل دانـش به محصـول گام بردارنـد؛ 

مسـاله ای کـه البتـه طـی چندسـال اخیـر بـا ایجـاد پارک هـای علم وفنـاوری و 

ایجاد هسـته های فناور و شـرکت های دانش بنیان در دل دانشگاه ها تاحدودی 

جبـران شـده اسـت. هرچنـد هنـوز تـا رسـیدن بـه نقطـه مطلـوب فاصلـه زیادی 

وجـود دارد، امـا شـاید بتـوان گفـت کـه همیـن شـرکت ها در بحـث کرونـا ثابـت 

کرده انـد می تواننـد در بزنگاه هـا بـه  داد کشـور برسـند و ایـران را از وابسـتگی 

به دنیـا تاحـدودی بی نیـاز کننـد. 

سـراغ بهنـام طالبـی، معـاون مدیـرکل دفتـر برنامه ریـزی و امـور فنـاوری وزارت 

علـوم رفتیـم تـا برایمـان از فـراز و نشـیب ایجاد این شـرکت ها، تاثیر آنها در رشـد 

اقتصـادی و رفـع نیاز کشـور درشـرایط تحریمـی بگوید که در ادامـه می خوانید. 

چندماهیاسـتکشـوردرگیربیماریکروناست،پارکهایعلموفناوری

مسـتقردردانشـگاههاتاامروزچهاقداماتیرابرایمقابلهبااینبیماری

انجامدادهاند؟

از ابتدای اسـفند سال گذشـته، مکاتباتی با پارک ها داشـتیم و از آنها خواسـتیم 

توانمندی هایشـان را اعـلام کننـد. وزارت علـوم از همـان ابتـدا در ایـن حـوزه 

بسـیار فعـال بـود و تـلاش می کـرد هـم محصـولات پارک هـای علم وفنـاوری در 

ایـن حـوزه را تقسـیم بندی کنـد و هـم مجموعه هایـی کـه توانمنـدی ورود به این 

حـوزه را دارنـد، به مشـارکت ترغیـب کنـد. تقریبـا ظرفیت تولید ماسـک مـا در آن 

شـرایط روزانـه زیـر 100 هـزار عـدد بـود، درحالی که در فروردین امسـال این رقم 

به یک میلیون ماسـک در روز رسـید و یک سـوم ماسـک های تولیدی کشـور در 

بازه زمانی فروردین و اردیبهشـت امسـال توسـط همین پارک های علم وفناوری 

تولید می شـد که نشـان دهنده رشـدی 10 برابری اسـت.  البته درکنار افزایش 

چندبرابری ظرفیت تولید پارک ها، ما شاهد ورود برخی پارک های علم وفناوری 

درحوزه تولید دسـتگاه های تولیدکننده ماسـک بودیم که این مسـاله نیز کمک 

زیـادی به افزایـش تولیـد کـرد. درحـوزه تولیـد مـواد ضدعفونی کننـده نیـز قبـل 

از کرونـا کمتـر از 500 هـزار لیتـر تولیـد داشـتیم کـه تـا اردیبهشـت مـاه به 1/5 

میلیـون لیتـر رسـید. نکته اصلی درباره فعالیت پارک هـای علم وفناوری درحوزه 

کرونـا بحـث تجهیـزات تخصصـی مـورد نیـاز کشـور بـود کـه به دلیـل وابسـتگی 

ایـران بـه واردات آنهـا بـا مشـکلات زیـادی روبـه رو شـدیم. ازجملـه آن می تـوان 

بـه ونتیلاتـور اشـاره کـرد کـه تا پیش از ایجاد بحران یکی از شـرکت های مسـتقر 

در پارک هـای علم وفنـاوری روزانـه پنـج عـدد از ایـن دسـتگاه را تولید می کرد که 

بـا حمایت هـای صورت گرفتـه توسـط وزارت علـوم و معاونـت علمی وفنـاوری و 

صنـدوق شـکوفایی بـه ۳0 عـدد رسـید. البتـه بایـد به این مسـاله اشـاره کنم که 

امروزه سـه یا چهار شـرکت در این زمینه فعال شـده اند و درحال حاضر به صورت 

روزانـه ۷0 تـا ۸0 دسـتگاه ونتیلاتور تولید می شـود و حتـی قابلیت صادرات این 

دسـتگاه را نیـز دراختیار داریم. 

درکمترازدوهفتهپارکهاآمادهارائهخدماتکروناییشدند
مـا دسـتگاه هایی ماننـد اکسیژن سـاز، تب سـنج، کیت هـای تشـخیص بیماری 

و... را نیـز داشـتیم کـه در ابتـدای ورود بیمـاری به کشـور کمیـاب شـدند، امـا با 

ورود پارک های علم وفناوری توانسـتیم این کمبود را جبران کنیم. خوشـبختانه 

شـرکت های مسـتقر در پارک ها در ایام کرونا خوش درخشـیدند و نشـان دادند 

کـه بسـیار چابکنـد و قابلیت هـای بسـیار بالایـی دارنـد و می تواننـد به سـرعت 

خودشـان را بـا شـرایط بحرانـی منطبـق و محصـولات موردنظـر را تولیـد کننـد، 

چراکـه درحـوزه کرونـا درکمتـر از دوهفتـه شـاهد تغییـر وضعیـت در پارک هـای 

علم وفنـاوری بودیم. 

حمایتهایمالیومعنویوزارتعلوم
ازپارکهایعلموفناوریبرایمبارزهباکرونا

وزارتعلـومچـهامتیـازیراازپارکهایعلموفنـاوریفعالدرحوزهکرونا

انجامدادهبود؟

توانسـتیم طـی چندنوبـت حمایت هـای مالـی از ایـن پارک هـا داشـته باشـیم، 

به طـور مثـال در برهـه ای سـه میلیارد تومـان کمک را در اختیار ایـن پارک ها قرار 

دادیـم، امـا بایـد بگویـم کـه بیشـتر حمایت مـان درحوزه تسـریع صـدور مجوزها 

بـود. از آنجـا کـه ارتبـاط بسـیار تنگاتنگـی بـا وزارت بهداشـت داشـتیم و آنها نیز 

به صـورت دائمـی لیسـت شـرکت ها را از مـا مطالبه می کردند، تـلاش می کردیم 

فرآینـد صـدور مجوزهـا بـرای شـرکت های تازه تاسـیس را تسـریع کنیـم و وزارت 

بهداشـتی ها نیـز بـا حفـظ اسـتانداردهای لازم تـلاش می کردنـد ایـن فرآینـد را 

سـرعت ببخشـند. نباید فراموش کرد که در آن ایام بیشـتر افراد دورکار بودند و 

ما سـعی کرده ایم محیط کار را برای این شـرکت ها فراهم کنیم و درحوزه تامین 

مواد اولیه و گرفتن مجوزها هم با توجه به اینکه ارتباطات خوبی با وزارت صمت 

و بهداشـت داشـتیم، توانسـتیم کارهای خوبی انجام دهیم. 

15۰واحـدفنـاوردرحـوزهسـاختتجهیـزاتمـوردنیـازمقابلـهبـا
کرونـافعـالبودنـد

چـهتعـدادشـرکتفنـاوردرکشـورمسـتقرندوازایـنمیـزانتعـداد

شرکتهاییکهدرحوزهمقابلهباکروناورودکردهاند،چقدربودهاست؟

مـا حـدود 9 هـزار واحد فنـاور را درمجموعه پارک های علم وفناوری کشـور داریم 

کـه از ایـن تعـداد، نزدیـک بـه هـزار و 600 واحـد دانش بنیـان تلقی می شـوند و 

۴50 واحـد درحوزه هـای مختلـف مقابلـه بـا کرونا از سـاخت تجهیـزات گرفته تا 

اقـلام بهداشـتی فعـال بوده انـد. البته از همین تعداد واحـد فناور، بیش از 150 

واحـد فنـاور تنها درحوزه سـاخت تجهیزات فعالیـت می کردند. 

اقـلامساختهشـدهتوسـطایـنشـرکتهابـهکشـورهایهمسـایهنیـز

صـادرشـدهاسـت؟

بـا توجـه بـه اینکـه اقـلام تولیدشـده توسـط ایـن شـرکت ها درحـوزه کرونـا جـزء 

نیازهای کشـور اسـت، درحال حاضر با ممنوعیت صادرات آنها روبه رو هسـتیم. 

از سـوی دیگـر کشـور مـا از سـال های قبل درحـوزه صادرات با مشـکلات زیادی 

همـراه بـوده و الان بحـث بازگشـت ارز ناشـی از صـادرات مسـائل ایـن حـوزه را 

چندبرابـر کـرده تـا جایـی که بسـیاری از صادرکنندگان اصلا رغبتـی برای انجام 

این کار ندارند و همچنین درداخل کشـور هنوز جذابیت های لازم برای فعالیت 

شـرکت ها در ایـن زمینه وجـود دارد. 

سنگاندازیهادرحوزهفعالیتشرکتهایمستقر
درپارکهایعلموفناوریبسیارزیاداست

توجـهبـهشـرایطتحریمـیکشـور،پارکهـایعلـموفنـاوریتـاچـهحـد

توانسـتهاندنیـازداخـلرادرحوزههـایمختلـفبرطـرفکننـد؟

کرونـا، تصویـر خوبـی را از توانمنـدی این شـرکت ها نشـان داد، بـه این معنی که 

اگـر بـه آنهـا اعتمـاد شـود و فضـای لازم در اختیارشـان قرار بگیرد، ایـن قابلیت را 

دارنـد کـه به سـرعت نیازهای کشـور را برطرف کنند. علی رغـم اینکه پارامترهای 

مختلفـی درحـوزه واردات اقـلام مختلـف مـورد نیـاز کشـور دخیـل هسـتند، امـا 

اصلی تریـن مولفـه، مافیایـی اسـت کـه درحـوزه واردات وجـود دارد و زمانـی کـه 

یـک شـرکتی اقـدام بـه تولید محصـول وارداتی بـا قیمت کمتر می کنـد، از آنجا 

کـه بـازار مافیـای واردات درداخـل از بیـن می رود، طبیعتا اقـدام به مقابله با این 

شـرکت ها می کنند. متاسـفانه در کشـور ما از این قبیل اقدامات زیاد و درمقابل 

حمایت از شـرکت ها بسـیارکم است.  

اخیـرا درجلسـه کارگـروه ممنوعیـت واردات اقـلام تولیـد داخـل در وزارت صمت 

شـرکت کرده بودم و در آنجا از انجمن های تجهیزات پزشـکی دعوت شـده بود و 

آنهـا هـم از این مسـاله بسـیار گله منـد بودند تا جایی که حتی عنـوان می کردند 

نمی خواهنـد هیچ حمایتـی از آنهـا صـورت بگیـرد و تنهـا از سـنگ اندازی ها 

جلوگیـری شـود، ایـن مسـاله نشـان می دهـد آن طـور کـه بایـد از مجموعه های 

تولیدی داخل حمایت نمی شـود. از سـوی دیگر نباید فراموش کرد که بسـیاری 

از نیازهـای کشـور، جـزء نیازهـای عجیب وغریـب نیسـت و شـرکت های داخلـی 

می تواننـد آنهـا را تامیـن کننـد، امـا بنابـر دلایل مختلف، مشـکلات زیـادی را در 

ایـن حـوزه داریم. 

پارکهایعلموفناوریتواناییرفعهمهنیازهایکشوررادارند
شـرکتهایفنـاورمـاهمـهحوزههـایعلـموفنـاوریراشـاملمیشـودیا

هنـوزدربسـیاریازحوزههـاشـرکتیایجادنشـدهاسـت؟

این طـور نیسـت کـه بگوییـم همـه نیازهای کشـور را می توانیم با تولیـد درداخل 

کشـور برطرف کنیم، اما قطعا توانمندی آن را داریم و اگر شـرکتی در این زمینه 

موفـق عمـل نمی کنـد، بـه  این دلیل اسـت کـه تولید محصول موردنظـر گران تر 

از نمونـه خارجـی تمـام می شـود، چراکـه مـواد اولیه مـورد نیـاز را نداریم و همین 

مسـاله باعـث افزایـش هزینـه تولیـد می شـود و طبیعتـا از نظـر اقتصـادی دیگر 

به صرفـه نیسـت. یکـی از عجایب کشـور ما این اسـت که اگـر بخواهیم خودروی 

باکیفیـت خارجـی را تولیـد کنیـم، هزینـه تولید ما بسـیار افزایش پیـدا می کند، 

به همیـن دلیـل همچنـان منطقـی اسـت کـه ایـن خودروهـا را وارد کنیـم، اما از 

طرفـی چـون ممنوعیـت واردات داریـم، خـودروی بی کیفیـت داخلـی را هـم بـا 

قیمـت بـالا در اختیار مشـتری می گذاریم. 

بازهـم تاکیـد می کنـم کـه هرچنـد در همـه حوزه هـا شـرکت فنـاور نداریـم، امـا 

جوانـان بااسـتعدادی داریـم کـه اگـر روزی مجبور شـویم بـه هردلیلی محصولی 

را درداخـل کشـور تولیـد کنیـم، حتمـا این امـکان را در اختیار خواهیم داشـت، 

امـا احتمـال دارد کـه کمـی قیمـت تمام شـده محصـول مـا از نمونـه خارجـی 

گران تـر شـود. 

صادرات1۰۰میلیوندلاریپارکهادرسالگذشته
گــردشمالــیپارکهــایعلموفنــاوریحــدود13میلیــاردتومــان

اســت،چــهمیــزانازایــنگــردشمالــیمتعلــقبــهصــادراتمحصــولات

تولیــدیتوســطشــرکتهایمســتقردرایــنپارکهاســت؟اصلیتریــن

ــدارایــنمحصــولاتکدامهــاهســتند؟ کشــورهایخری

ایــن آمــار مربــوط به ســال 9۸ اســت که حــدود 1۳ میلیارد تومان فــروش محصولات 

شــرکت های مســتقر در ایــن پارک هــا بــود کــه 100 میلیــون دلار نیــز ماحاصــل 

صــادرات ایــن محصــولات بــوده اســت. البتــه ایــن ارقــام به صــورت رســمی اعــلام 

شــده و در بســیاری از مــوارد شــرکت ها ارقــام دقیــق خــود را اعــلام نمی کننــد، مــا 

نیــز مرجــع رســیدگی بــه ایــن موضــوع نیســتیم و وزارت اقتصــاد و امــور مالیاتــی باید 

در ایــن زمینــه ورود داشــته باشــند. اکثــر کشــورهایی کــه خریــدار ایــن محصــولات 

بوده انــد، جــزء کشــورهای حــوزه خلیــج فــارس هســتند، بااین حــال مجموعه هایــی 

داریــم کــه بــه آمریــکا و اروپــا نیــز محصــولات خــود را صــادر می کننــد. 

درســطح شــرکتها ایــن توســط تولیــدی محصــولات کیفیــت

اســت؟ بینالمللــی اســتانداردهای

بلــه، مــا مجموعه هایــی داریــم کــه از حیــث کیفیــت قابلیــت صادرات در گســتره 

بین المللــی را نیــز دارنــد و به راحتــی می تواننــد در ایــن زمینــه ورود کننــد. 

عدمصدورمجوزبرایایجادپارکها
درراستایسیاستهایانقباضیوزارتعلوم

ــهممنوعیــتایجــادپارکهــای ــیمصوب شــورایگســترشآمــوزشعال

علموفنــاوریتوســطدانشــگاههاراتصویــبکــرده،ایــنمهــمدرآینــده

بــرایفعالیــتکشــوردرایــنزمینــهمشــکلســازنمیشــود؟

ــود  ــوب می ش ــی محس ــت کل ــک سیاس ــوم، ی ــی وزارت عل ــت انقباض سیاس

ــه در  ــتند، چراک ــق هس ــت مواف ــن سیاس ــا ای ــم ب ــت ه ــه ارکان دول و در هم

ــاز بــودن سیاســت های ایــن وزارتخانــه بودیــم تــا جایی کــه  ــازه ای شــاهد ب ب

می بینیــم در هــر منطقــه  از کشــور چنــد واحــد آموزش عالــی داریــم کــه 

امــروزه مشــکلاتی را نیــز ایجــاد کــرده و علی رغــم افزایــش توقعــات، کیفیــت 

را کاهــش داده اســت. همچنیــن امــروز در هــر اســتانی حداقــل یــک پــارک 

ــه  ــا توج ــی رود و ب ــمار م ــم به ش ــی  ه ــددی منطق ــه ع ــم ک ــاوری داری علم وفن

بــه ایــن جغرافیــای کشــور و فعــال بــودن ۴۳ پــارک علم وفنــاوری در ایــران، 

درحال حاضــر تعــداد قابل قبولــی از ایــن پارک هــا در کشــور فعالنــد و بــا 

توجــه بــه اینکــه ایــن پارک هــا بــا معافیت هــای مالیاتــی، بیمــه ای و... همــراه 

هســتند و درراســتای حفــظ منافــع کشــور، نمی خواهیــم تعــداد آنهــا رشــد 

قابل توجهــی داشــته باشــند. به عبــارت دیگــر تاکیــد مــا ایــن اســت کــه ایــن 

پارک هــا صرفــا اســتفاده کننده از معافیت هــای مالیاتــی و بیمــه ای نباشــند، 

چراکــه معتقدیــم اگــر قــرار باشــد روزی اقتصــاد کشــور شــکوفا شــود، تنهــا از 

طریــق مالیــات خواهــد بــود و حــالا اگــر بخواهیــم تعــداد شــرکت هایی را کــه 

ــت  ــا آن سیاس ــلا ب ــم، عم ــش دهی ــتند افزای ــات هس ــت مالی ــاف از پرداخ مع

درتضــاد خواهــد بــود.  امــروزه برخــی مجموعه هــای کشــور ماننــد وزارت نفــت، 

جهــاد کشــاورزی از حــوزه بــازار و تقاضــا درحــال مطــرح کــردن دریافــت مجــوز 

ــا  ــن مجموعه ه ــرای ای ــتند و راه ب ــاوری هس ــای علم وفن ــاد پارک ه ــرای ایج ب

ــد  ــاز اســت، چراکــه آنهــا نبای ــه برخــی سیاســت ها و پروتکل هــا ب ــا توجــه ب ب

خودشــان درعرصــه تولیــد شــرکت و واحــد فنــاور ورود داشــته باشــند، بلکــه 

ــاوری  ــای علم وفن ــت پارک ه ــرکت ها و درنهای ــن ش ــاد ای ــرای ایج ــد ب ــا بای تنه

بازارســازی کننــد تــا به طــور مثــال تمــام شــرکت های فعــال در حــوزه نفــت در 

یــک مــکان مســتقر شــوند. اگــر ایــن وزارتخانــه چندده هــزار میلیــارد تومــان از 

زیرســاخت هایش را در اختیــار ایــن شــرکت ها بگــذارد، قطعــا اتفــاق خوبــی 

رخ می دهــد. 

مجوزایجادپارکهایعلموفناوریتنهامتعلقبهوزارتخانهاست
وزارتعلــومتــاامــروزتعاملــیرابــاوزارتخانههــادرایــنزمینــهنداشــته

اســت؟

در ســال 9۷ اولیــن مجــوز در ایــن زمینــه بــه پــارک علم وفنــاوری ســجاد و بــرای 

وزارت ارتباطــات صــادر شــد کــه تجربــه خوبــی هــم بــود. مــا حاضریــم در حــوزه 

بــازار و بازارســازی بــرای پارک هــای علم وفنــاوری مجــوز دهیــم، امــا دیگــر قــرار 

نیســت بــه دانشــگاهی مجــوزی بــرای ایجــاد ایــن پارک هــا تعلق بگیرد. از ســوی 

دیگــر چــون در همــه اســتان ها شــاهد فعالیــت ایــن پارک هــا هســتیم، عمــلا 

دیگــر بــرای اســتانی هــم مجــوزی بــرای ایــن کار صــادر نمی شــود، البتــه نبایــد 

فرامــوش کــرد کــه مــا وزارتخانه هــای بســیار محــدودی را داریــم کــه می تواننــد 

در ایــن زمینــه ورود کننــد و شــاید در مجمــوع پنــج یــا 6 وزارتخانــه مــا بتواننــد 

چنیــن کاری را انجــام دهنــد. 

درتولیدثروتازدانشعقبماندیم
ــرچــهاســاسوتوســط ــاوریب ریلگــذاریفعالیــتپارکهــایعلموفن

کــدامنهــادمشــخصمیشــود؟

سیاســت وزارت علــوم ایــن اســت کــه بتوانــد از تولیــد دانــش توســط دانشــگاه ها 

بــه خلــق ارزش و ثــروت برســد. مــا درحــوزه تولیــد علــم در دنیــا جــزء کشــورهای 

ســرآمدی هســتیم، امــا اینکــه بتوانیــم از ایــن دانــش بــه تولیــد ثــروت برســیم، دچــار 

عقب ماندگــی شــده و سیاســت حــوزه علــم وفنــاوری کشــور نیز این اســت کــه بتواند 

از دانــش تولیــدی بــه ثــروت برســد و طبیعــی اســت کــه اصلی ترین مســاله کمک به 

اقتصــاد دانش بنیــان کشــور خواهــد بــود، خوشــبختانه در این حوزه اتفاقات بســیار 

خوبــی رخ داده، هرچنــد هنــوز نســبت بــه شــاخصه های جهانی عقب هســتیم و آن 

هــم دلایــل مختلفــی دارد کــه ازجملــه آن می تــوان بــه شــرایط سیاســی و اقتصادی، 

ــور  ــرای کش ــویقی را ب ــت تش ــو حال ــا از یک س ــرد. تحریم ه ــاره ک ــا و... اش تحریم ه

دارد، امــا طبیعتــا درحــوزه تامیــن مــواد اولیــه نیــز بــا مشــکلاتی روبــه رو هســتیم. 

ازچشــماندازیکــهدرکشــوربــرایایجــادپارکهــایعلموفنــاوری

ــتیم؟ ــرهس ــود،عقبت ــدهب ــیمش ترس

نظــر شــخصی ام ایــن اســت کــه از چشــم انداز ترســیم شــده بــرای ایــن حــوزه 

عقــب هســتیم. 

سهمکمتراز5درصدیشرکتهایدانشبنیان
درتولیدناخالصملی

سهمپارکهایعلموفناوریدرتولیدناخالصکشورچقدراست؟

ــیار  ــهم بس ــا س ــان م ــرکت های دانش بنی ــت و ش ــی اس ــیار کوچک ــدد بس ع

ــر  ــال های اخی ــی س ــد ط ــته، هرچن ــی داش ــص مل ــد ناخال ــزی را در تولی ناچی

ــور  ــوع تص ــا درمجم ــد، ام ــان می ده ــی را نش ــد افزایش ــوزه رون ــن ح ــودار ای نم

می کنــم شــرکت های دانش بنیــان مــا کمتــر از پنجدرصــد در ایــن زمینــه 

ــتند.  ــهیم هس س

بروکراسیاقتصادیوپیچیده
ترغیبنخبگانبهسمتتولیدرادشوارکردهاست

دلیـلسـهمانـدکشـرکتهایدانشبنیـاندرتولیـدناخالـصملـی

چیسـت؟

این شرکت ها خصوصی هستند و طبیعتا نمی توانیم به صورت دستوری با آنها برخورد 

کرد، بلکه باید شرایط را برای فعالیت آنها فراهم کنیم تا این شرکت ها ترغیب شوند. 

متاسفانه درکشور ما مشکلات زیادی جلوی راه تولید وجود دارد که ازجمله آن می توان 

به ساختارهای بروکراسی اقتصادی و ساختارهای پیچیده نظارتی اشاره کرد که همه 

این مولفه ها دست به دست یکدیگر داده تا ترغیب یک نخبه به سمت تولید کار بسیار 

سختی شود. امروزه تمام غصه وزارت علوم و معاونت علمی به عنوان دونهاد سیاستگذار 

این حوزه آن است که بتوانیم فرهنگ سازی کرده و دانشجویان را به سمتی ببریم که 

به کارآفرینی و خلق ارزش و تولید فناوری و محصول ترغیب شوند، البته طی یک دهه 

اخیر جهش بسیار بزرگی را شاهد بودیم که اصلی ترین دلیلش مرهون تمرکز در این 

حوزه است، اما درمجموع باید بگویم عملکرد در این زمینه عالی نبوده و تنها وزارت 

علوم و معاونت علمی نیستند که باید تلاش کنند. دستگاه های اقتصادی، نظارتی و 

مجلس و... باید همگی وارد میدان شوند تا بتوانند انقلابی را در این زمینه ایجاد کنیم. 

و دانشجویان مهارتافزایی علموفناوریچقدردرحوزه پارکهای

فارغالتحصیلاناثرگذاربودهاست؟

اقدامات بسیار جدی در این زمینه رخ داده است؛ به عنوان فردی که 20 سال از عمرم 

را هم به عنوان دانشجو و هم مدیر در دانشگاه صنعتی شریف گذرانده ام، می گویم در 

یک دهه اخیر به این دانشگاه این ایراد وارد شده که چرا فارغ التحصیلانش، توانایی 

ورود به بازار کار را ندارند، اما طی همین بازه زمانی اتفاقات بسیار بزرگی را درحوزه 

فرهنگ سازی این مهم داشتیم و امروز به جایی رسیده ایم که وقتی پای صحبت های 

دانشجویان این دانشگاه می نشینیم، دغدغه آنها این است که چه زمانی می توانند 

شرکت خودشان را تاسیس کنند و این مساله نشان دهنده تغییر وضعیت است. 

امروزه 500 شرکت در فضای واحد فناورانه دانشگاه صنعتی شریف مستقر هستند، 

درحالی که اگر دانشجویان توانایی ورود به بازار کار را نداشتند، دیگر شاهد این حجم 

بالا از شرکت ها در اطراف دانشگاه نبودیم. 

البته باید به این مساله توجه شود که نمی توان مدل اجراشده در دانشگاه صنعتی شریف 

را در همه دانشگاه ها اجرایی کرد، چراکه بضاعت دانشگاه، فرهنگ سازی، برنامه ریزی، 

الگوسازی و... جزء مولفه های مهم برای رسیدن به هدف است. 

اولینمرحلهازگرنتفناوریشهریور99اجراییمیشود
کمیدربارهگرنتفناوریصحبتکنید،اینطرحدرچهوضعیتیبهسر

میبرد؟

خوشبختانه این کار شروع شده و تصور می کنم شهریور امسال داورهای دور اول 

که مربوط به حوزه IT است، اجرایی  و کار بزرگی نیز تلقی  شود. این مهم در راستای 

سیاستگذاری وزارت علوم برای درگیر شدن نخبگان با حوزه تولید طراحی شده و 

حدود 150 میلیارد تومان بودجه این حوزه در نظر گرفته شده که هرچند در کلیت 

اقتصاد کشور این رقم بالایی نیست، اما قابلیت رشد آن وجود دارد. در فاز فعلی 

درخواست های ارسال شده به وزارت علوم بیشتر از سوی اعضای هیات علمی بوده، اما 

قطعا در مراحل بعدی، گرنت فناوری را برای دانشجویان و شرکت های دانش بنیان هم 

اجرایی خواهیم کرد، باز تاکید می کنم که هدف کلی آن خلق ثروت از دانش است. 

قوهقضائیهومجلسدرحوزهحمایتازشرکتهایدانشبنیانورودکنند
شنوندهنکاتپایانیشماهستیم.

درحوزه آمایش سرزمینی برای ورود شرکت ها به حوزه های مختلف باید تمرکز داشته 

باشیم، چراکه در یک استان بضاعت زیادی برای ورود به حوزه کشاورزی وجود دارد 

و اگر بتوانیم ظرفیت دانشی آن استان را در این حوزه معطوف کنیم، قطعا به نتایج 

خوبی می رسیم و اگر استانی به طور مثال ظرفیت کشاورزی را ندارد باید از تمرکز بر 

این حوزه جلوگیری شود و وزارت علوم برای تک تک این مسائل برنامه دارد. بااین حال 

گلایه مان این است که دستگاه های دیگر هم باید در این زمینه ورود داشته باشند، 

تاجایی که نه تنها از مجلس، بلکه قوه قضائیه این انتظار را داریم. به طور مثال گاهی 

شرکتی اقدام به تولید یک محصول می زند، اما شرکت دیگری بدون رعایت حق 

کپی رایت اقدام به تولید همان محصول می کند که قطعا این مساله مشکلاتی را 

برای شرکت اول ایجاد می کند و حتی وقتی کار به شکایت می رسد، می بینیم در قوه 

قضائیه مرجعی برای رسیدگی به این موضوع وجود ندارد یا درصورت وجود مرجع، 

به حدی حجم کارهایش بالاست که امکان رسیدگی وجود ندارد. 

لزومفراهمسازیشرایطبرایاجرایطرحهایدانشبنیاندرکشور
یکی دیگر از مسائل مرتبط با فعالیت شرکت های دانش بنیان این است که 

دستگاه های مختلف تاکید ویژه ای بر ارائه تسهیلات به آنها دارند، درحالی که برخی 

شرکت ها طرح هایی دارند که اصلا نیازی به حمایت مالی ندارند، بلکه مساله اصلی 

فراهم سازی شرایط برای اجرای آنها در کشور است. به عبارت دیگر در این زمینه 

کم کاری هایی صورت می گیرد و درمقابل ارائه تسهیلات به آنها باعث می شود تا 

دست اندرکاران این شرکت ها گاهی مجبور شوند حمایت ها را به گونه ای دیگر 

هزینه کنند تا بتوانند تسهیلات دریافتی را بازگردانند.

سلطانعلی میر، رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان وبلوچستان در گفت وگو 

با »فرهیختگان« درباره پتانسیل های این استان اظهار کرد: »باتوجه به بررسی هایی 

که انجام شده و نظام مندی هایی که تعریف کرده ایم، دریا، صنایع دستی، گیاهان 

دارویی، میوه های گرمسیری، گردشگری و صنعت ومعدن از پتانسیل هایی است که 

در استان سیستان وبلوچستان وجود دارد.« وی افزود: »اولین پتانسیل در این استان 

دریا است که یک ظرفیت محسوب می شود، دیگری صنایع دستی است که ویژه 

استان سیستان وبلوچستان است و توانسته هم ایجاد شغل و هم سرمایه کند و ارزش 

افزوده داشته باشد. گیاهان دارویی و بعد از آن میوه های گرمسیری موارد ویژه منطقه 

سیستان وبلوچستان است، باتوجه به اینکه این استان دریا، کویر، کوه و آثار باستانی 

مثل شهر سوخته را دارد که به بهشت جهانگردان معروف است، گردشگری پتانسیل 

دیگری است که از آن می توان استفاده کرد.« رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد زاهدان 

ادامه داد: »طبیعت این استان بسیار بکر است و ظرفیت بهره برداری و استفاده بیشتری 

دارد، بنابراین صنعت ومعدن یکی دیگر از پتانسیل های این استان است، ضمن اینکه 

ارتباطات و تجارت با کشورهای همسایه هم جزء قابلیت ها، پتانسیل ها و ظرفیت های 

استان سیستان وبلوچستان محسوب می شود.« میر با بیان اینکه چند مرکز تحقیقات 

در استان سیستان وبلوچستان وجود دارد که متناسب با این موارد است، گفت: »مرکز 

تحقیقات گردشگری، مرکز تحقیقات علوم و زمین، مرکز تحقیقات بازاریابی جنوب 

شهر، مرکز تحقیقات سلامت و توریسم سلامت، مرکز تحقیقات مطالعات بین المللی 

و جنوب شرق ایران و مرکز تحقیقات و مطالعات روانشناسی ازجمله مراکز تحقیقاتی 

هستند که در این استان فعالیت دارند.« وی همچنین درخصوص سراهای نوآوری 

اظهار کرد: »چند سرای نوآوری هم راه اندازی شده که ستاری در سفر اخیر از این 

دستاوردها و فعالیت های علمی و مراکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی استان بازدید کردند. 

سرای نوآوری گیاهان دارویی، صنایع دستی، توسعه دریا و میوه های گرمسیری ازجمله 

این سراها بودند.« میر در ارتباط با تفاهمنامه هایی که واحدهای فناور در این استان 

انجام داده اند، گفت: »تفاهمنامه هایی با شرکت های شتاب دهنده ها در سطح کشور 

و پارک های علم وفناوری و معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری انجام شد که 

توافق های خوبی به عمل آمده است. ستاری در بازدیدی که داشتند قول مساعدی 

داده اند که انشاءالله این شرکت ها در سیستان وبلوچستان به طور ویژه حمایت شوند.« 

وی درمورد مراکز رشد اظهار کرد: »مرکز رشد فعال در خود شهر زاهدان است، البته 

در زابل هم مراکز رشد وجود دارد، اما مراکز رشد فعال عمدتا در خود زاهدان هستند، 

ضمن اینکه تمام واحدهای فناور به صورت اقماری دارای مرکز رشد بوده اند که به نوعی 

ازطرف مرکز رشد استان حمایت می شدند، ولی فعال ترین آنها درحال حاضر در زاهدان 

هستند، برخی نیمه فعال هستند که درصدد فعال کردن کامل آنها هستیم، برخی هم 

که درحال فعالیت هستند، چشمگیری خاصی ندارند.«

روندروبهرشدراهاندازیشرکتهایفناور
میر درخصوص میزان درآمد از واحدهای شرکت های فناور گفت: »با شهرک های صنعتی 

مراوداتی داشتیم و چندین تفاهمنامه امضا شده است.« وی افزود: »تعداد شرکت های 

فناور در استان درحال افزایش هستند. چندین شرکت مستقر شده اند، شرکت های 

دیگر در قالب هسته یا واحد فناور هم اضافه خواهند شد. در کل رونق و نشاط خوبی را 

در سطح استان شاهد هستیم. بازدید ستاری از مراکز و دانشگاه موجب شد شرکت ها 

و کسانی که صاحب ایده هستند، وارد میدان شده و رشد دانشگاه آزاد اسلامی استان 

سیستان وبلوچستان دوچندان شود و جایگاه ویژه تری پیدا کند. این بازدیدها و این 

اعلام حمایت ها و پشتیبانی ها برای دانشگاه یک اتفاق مثبت و ویژه است.« وی با بیان 

اینکه چندین محصول موردتوجه ستاری قرار گرفت، اظهار کرد: »ازجمله این محصولات، 

صنایع دستی، سنگ های قیمتی، محصولات گرمسیری، مساله فرآوری موادغذایی و 

خرما بودند. نکته مهم دیگر، عمدتا خاستگاه اصلی این محصولات و ظرفیت های بومی 

و محلی در خود استان است که بیشتر موردتوجه قرار گرفت؛ مثلا محصولات دریایی و 

موارد مربوط به گردشگری و سفالی و... .«

3۰میلیاردتوماندرآمدغیرشهریهای
دانشگاهآزاداستانسیستانوبلوچستان

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان وبلوچستان با بیان اینکه برای ایجاد سرای 

نوآوری جدیدی اقدام شده است، اظهار کرد: »برای راه اندازی پنج سرای نوآوری جدید، 

طرح های آنها برای تصویب ارسال شده که مراحل صدور مجوز آن درحال انجام است.« 

میر در پاسخ به این سوال که در این یک سال اخیر میزان درآمدهای غیرشهریه ای که 

محقق شده، چقدر بوده است؟ عنوان کرد: »در کل استان حدود ۳0میلیارد تومان 

وصول شده که با ورود کرونا با مشکل مواجه شدیم. حدود هفت میلیارد دیگر باید 

تحقق می یافت که متاسفانه نشده است. یکی از منابع اصلی درآمدهای غیرشهریه ای 

همین فعالیت های دانش بنیان است.«

رئیسدانشگاهآزاداسلامیاستانسیستانوبلوچستانبه»فرهیختگان«خبرداد

راهاندازی5سراینوآوریدراستانسیستانوبلوچستان

مسعود اکبری زاده، معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی واحد زاهدان در 

گفت وگو با »فرهیختگان« درباره طرح  های دانشگاهی در استان و اقداماتی که در 

فعالیت  های پژوهشی صورت گرفته، اظهار کرد: »تاکنون این دانشگاه سرای فناوری 

نداشته و به تازگی دو سرا را ایجاد کرده که به سازمان مرکزی ارسال شده تا مراحل انجام 

آن صورت پذیرد اما تا قبل از آن، در مرکز رشد حدود 10 مرکز هسته فناور جدید را به کار 

گرفتند که آنها بیشتر با موضوعات خاص منطقه در ارتباط هستند.« وی افزود: به گفته 

او، با توجه به اینکه این شرکت  ها در استان سیستان و بلوچستان مشکلات مالی داشته 

و دارند، نمی توانند به تنهایی تجاری سازی و به تولید انبوده برسند، از این رو درحال رایزنی 

هستند.  معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی واحد زاهدان اضافه کرد: »پس 

از سفر، ستاری حمایت معاونت فناوری ریاست جمهوری ایران برای فعالیت این شرکت ها 

را به دست آورد و موافقت کردند از طریق پارک علمی وفناوری استان تسهیلاتی به این 

شرکت  ها داده شود تا تولیدشان را شروع کنند.« معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد زاهدان با بیان اینکه مساله بعدی در رابطه با مراکز سرا های نوآوری 

این واحد دانشگاهی است، گفت: »6 سرای نوآوری را در استان سیستان و بلوچستان 

تعریف کرده ایم که درراستای نیاز های استان است. سرای نوآوری میوه  های گرمسیری 

و گیاهان دارویی که این میوه  ها مخصوص استان است، سرای گردشگری، سرای 

نوآوری دریا که در چابهار مستقر است و سرای نوآوری زیست محیطی که در منطقه 

زابل قرار دارد.« وی افزود: »سرا های زیست محیطی در رابطه با وضعیت آب وخاک و 

ریزگرد های منطقه سیستان فعالیت می کنند، چراکه این منطقه یک منطقه خاص با 

اکوسیستمی خاص است که از نظر فرسایش خاک یا شوری آن و آب و دریاچه هامون 

و وضعیت زیست بومی، -این دریاچه باعث جلوگیری از خشکسالی  های پیاپی در این 

منطقه می شود- و همچنین برای توفان  ها و ریزگرد هایی که در نیمی از سال اتفاق 

می افتد، می توان روی این موضوعات کار کرد.

سراینوآوریگردشگریومیوههایگرمسیریوگیاهانداروییدرآستانه
آغازفعالیت

اکبری زاده با بیان اینکه دو طرح سرای نوآوری برای سازمان مرکزی ارسال شده است، 

اظهار کرد: »سرای نوآوری گردشگری و میوه  های گرمسیری و گیاهان دارویی دو سرای 

نوآوری دیگری هستند که قرار است شروع به فعالیت کنند. فعالیت آنها در رابطه با 

اصلاح  بخشی از گیاهان و میوه  های گرمسیری و تبدیل آنها به محصولاتی که امکان 

دارد بازده اقتصادی بالاتری داشته باشند در استان سیستان و بلوچستان است. 

ترغیب جوانان، دانشجویان و مردم برای روی آوردن به این موضوع و نوآوری ازجمله 

اقداماتی است که در این عرصه پیگیری می شود.« وی درخصوص ماموریت استان 

سیستان و بلوچستان روی طرح پایش گفت: »اولین ماموریت این دانشگاه در زمینه 

کشاورزی بوده و این برنامه  ها به سازمان ارسال شده است. یکی از این برنامه ها تولید و 

فرآوری چای ترش است. کار در زمینه ناپایداری منابع تولید در  بخش کشاورزی است.  

تولید و فرآوری خرما و محصولات جنبی و فرآوری  های آینده است که این استان بیش 

از ۷0 رقم خرما را دارد. کشاورزی حفاظتی استان در ایران که این دانشگاه فعلا برای 

کشاورزی آماده است. استان سیستان و بلوچستان بیشتر از اینکه یک استان صنعتی 

باشد، یک استان کشاورزی است و در اکثر مناطق کشاورزی سنتی دارد که در این 

زمینه بیشتر می توان کار کرد. ان شاءالله سطح کشاورزی استان را ارتقا می دهیم تا 

به بهینه سازی محصولات کشاورزی نائل شود.« رئیس شورای تخصصی پژوهشی 

استان سیستان و بلوچستان با بیان اینکه تاکنون برنامه ریزی  های پژوهشی بسیاری 

پیشنهاد شده است، گفت: »طرح  های زیادی داریم. واحد ها هم پیشنهاد مختلفی ارائه 

می دهند که امیدوارم عملیاتی شوند. چون تابه حال زیرساخت  ها در استان سیستان 

و بلوچستان وجود نداشته است. ما در دانشگاه با راه اندازی پنج مرکز تحقیقاتی 

قدم هایی در این زمینه انجام داده ایم که ان شاءالله به ثمر برسند. چندین طرح هم در 

گذشته اجرا شده، به ویژه در رابطه با دریا در واحد چابهار. امیدواریم با راه اندازی مراکز 

تحقیقاتی و سرا های نوآوری فعالیت هایمان را توسعه بدهیم.« وی در پاسخ به اینکه 

واحد زاهدان، با اقدامات علمی و پژوهشی چقدر توانسته در رفع محرومیت  های شهر 

و استان تاثیرگذار باشد، بیان کرد: »یکی از مهم ترین اقدامات که در استان سیستان 

و بلوچستان شده، با توجه به اینکه دانشگاه  های آزاد اسلامی در اکثر مناطق کشور با 

افت دانشجو مواجه بوده اند، این بوده که دانشگاه آزاد واحد سیستان و بلوچستان با 

افزایش پردیس  ها در شهرستان  های دور استان مواجه بوده است. این دانشگاه هفت 

واحد، 2۴ پردیس و پنج آموزشکده سما دارد. خداراشکر که ما با افزایش آمار دانشجو 

مواجه بوده ایم و آن هم به  خاطر پردیس  هایی است که راه اندازی شده است. بنابراین 

آموزش عالی را توسعه داده ا یم.«

لزومسرمایهگذاریدانشگاهآزادزاهداندرحوزهگردشگری
 اکبری زاده درباره پتانسیل دانشگاه آزاد در استان هم گفت: »بیشترین نیاز دانشگاه 

آزاد زاهدان سرمایه گذاری در حوزه گردشگری است که منطقه ای بکر و کارنشده 

است. برنامه  هایی درراستای توسعه گردشگری در چابهار داریم، خصوصا سواحلی 

که بسیار زیبا و دست نخورده است. منطقه خاش هم شامل همین موضوع می شود. 

امیدواریم با توجه به شرایطی که ایجاد شده، این موارد را عملی کنیم و به این مهم 

دست پیدا کنیم.« رئیس شورای تخصصی پژوهشی استان سیستان و بلوچستان با 

بیان اینکه این واحد بر گردشگری متمرکز شده است، افزود: »دانشگاه آزاد اسلامی 

استان روی گردشگری و راه اندازی اماکن گردشگری و تفریحی متمرکز شده است. 

زمین  هایی در واحد ها وجود دارد که درحال آماده سازی آن هستند. در چابهار، 

ایرانشهر و... که در شورای اصلی اقتصادی مان تصویب کردیم، ان شاءالله بتوانیم 

توانمندی هایمان را در سطح استان توسعه بدهیم.  ما زیرساخت های بسیار ضعیفی 

داشتیم، خصوصا در دانشگاه آزاد. در گذشته کار زیادی نشده اما با حضور ریاست 

دانشگاه آزاد برنامه ریزی  های زیادی شده تا بتوانیم درآمد هایی خارج از شهریه 

برای دانشگاه ایجاد کنیم. یعنی بیشترین درآمد خارج از شهریه مربوط به چند 

طرح پژوهشی بوده که در واحد های زاهدان و چابهار بوده است. در همین راستا 

مراکز تحقیقاتی و سرا های نوآوری را راه اندازی کرده ایم به عنوان  بخشی که بتواند 

مستقیما با دولت در ارتباط باشد تا بتوان درآمد ها را افزایش داد و کار های پژوهشی 

را در این راستا انجام داد.«  اکبری زاده در پاسخ به اینکه چه هدفگذاری ای وجود 

دارد برای اینکه دانشگاه سهمی در توسعه و پیشرفت استان و حل مشکلات مردم 

داشته باشد، گفت: »امیدواریم در عرض یکی دو سال آینده درآمد ها را غیرشهریه ای 

کنیم و با ارتباطات خوبی که بین دانشگاه و مراکز دیگر به ویژه استانداری وجود دارد 

از طرح  های محرومیت زدایی و توسعه استان که موافقت هم شده، استفاده کرده و 

سهمی در پیشرفت و بهتر شدن زندگی مردم داشته باشیم.«

معاونپژوهشیوفناوریدانشگاهآزاداسلامیواحدزاهداندرگفتوگوبا»فرهیختگان«مطرحکرد

سراینوآوریگردشگریومیوههایگرمسیریوگیاهانداروییدرآستانهآغازفعالیت

استان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رشد  مرکز  مدیر  جوادزاده،  سیدمهدی 

سیستان وبلوچستان در گفت وگو با »فرهیختگان« درباره مراکز رشد واحدهای 

فناور در استان سیستان وبلوچستان اظهار کرد: »باتوجه به نامگذاری سال 

99 به نام سال جهش تولید ازسوی مقام معظم رهبری و همچنین ظرفیت ها 

و پتانسیل های استان و دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان وبلوچستان 

درجهت تقویت تولید ملی و منطقه ای تمهیدات و بسترهای لازم برای اشتغال 

دانش بنیان فراهم شده است.« مدیر مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

زاهدان درباره محصولات این مرکز رشد گفت: »از زمان شروع فعالیت مرکز 

رشد تاکنون بیش از ۳00 طرح جهت پذیرش و استقرار به مرکز رشد ارائه 

شده است. بعد از طرح در شورای مرکز رشد و انجام فرآیند مصاحبه و داوری 

که برخی از این ایده ها و طرح ها جهت استقرار و حمایت در مرکز رشد پذیرفته 

شدند. طی زمان فعالیت مرکز رشد تاکنون، دو شرکت دانش بنیان، 12 واحد 

فناور و ۳9هسته فناور در مرکز رشد مستقر شده و بیش از 2۸ محصول اولیه 

حاصل تلاش این هسته ها و واحدهای فناور مستقر در مرکز بوده و درحال حاضر 

تعدادی از شرکت های فناور درحال تبدیل شدن به دانش بنیان هستند.« مدیر 

مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد زاهدان بیان کرد: »تمهیدات لازم برای 

راه اندازی سراهای نوآوری فراهم شده و اکنون درحال آماده کردن طرح های 

توجیهی برای راه اندازی سرای نوآوری هستیم که به زودی شاهد راه اندازی این 

سرا ها در واحدهای زاهدان، ایرانشهر، چابهار و زابل خواهیم بود.« وی ادامه 

داد: »در استان سیستان وبلوچستان بیش از 6 سرای نوآوری برای واحدهای 

دانشگاهی استان پیش بینی شده است که مطالعات اولیه سرای نوآوری 

گیاهان دارویی و میوه های گرمسیری و سرای نوآوری گردشگری آماده و در 

شورای اقتصاد دانش بنیان مصوب شده است. همچنین درحال راه اندازی 

سه شتاب دهنده تخصصی در حوزه میوه های گرمسیری در جنوب استان 

و شتاب دهنده تخصصی سنگ های قیمتی در مرکز استان و شتاب دهنده 

گردشگری در جنوب استان هستیم.«

مدیرمرکزرشددانشگاهآزاداسلامیواحدزاهدانخبرداد

راهاندازی3شتابدهندهتخصصیدردانشگاهآزاداسلامیاستانسیستانوبلوچستان

دانشگاه ها در سال های اخیر حرکت ها و هدف های گسترده ای برای نزدیک تر 

شدن به فضای اقتصادی و اجتماعی برنامه ریزی کردند که صرف نظر از میزان 

موفقیت آنها، امر پسندیده و درخور توجه ای است. امروزه انتظارات جامعه از 

دانشگاه ها فراتر رفته و مردم انتظار دارند آثار اجتماعی وجود یک مرکز آموزشی 

عالی در منطقه را در جوانب مختلف زندگی خود درک کنند. دانشگاه آزاد اسلامی استان سیستان وبلوچستان نیز تلاش کرده در راستای 

عمل به وظایف اجتماعی خود، فعالیت های علمی و پژوهشی خود را منطبق بر پتانسیل های استانی در راستای بهبود وضعیت مردم 

و رفع محرومیت ها عملیاتی کند. »فرهیختگان« امروز در گفت وگو با رئیس دانشگاه آزاد اسلامی این استان، معاون پژوهشی دانشگاه 

آزاد اسلامی واحد زاهدان و رئیس مرکز رشد این واحد، اقدامات و فعالیت های پژوهشی دانشگاه آزاد در این استان را بررسی کرد.

مریم حضرتی
روزنامهنگار

نیمکتخبر


